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حاشیه شهر، محدوده های بهسازی نشده، کال ها و کانال های فاضلاب، کانون های سالک در شهر هستند
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شبیه آتش فشانی است که دهانه 
مرکزی آن همان محل گزش یک 
گاه  که  پشه آلوده است. زخمی 
ه  گا د و  لمه بند ست د ممکن ا
گر دیر  خشک شود و در این میان ا
برای درمانش اقدام کنید رد آن تا 
گر سری به  همیشه ماندنی است! ا
برخی از نقاط حاشیه شهر مشهد 
ا می بینید  یی ر ن ها ،  مکا نید بز
که هنوز در نوبت بهسازی هستند مانند حاشیه 
کشف رود و حوالی کال سیاسک یا زمین های بایر 
بلاتکلیفی که داخل آن اغلب فاضلاب  یا انبوهی 
از نخاله ها و زباله های تلنبار شده رها می شود و 
این همان مکان ها  برای حضور پشه سالک است. 
مکان های که در آن بچه ها نیز بازی می کنند و 
می توان بر صورت یا دست و پای کودکان ردِ این زخمِ 
کهنه را دید. کودکانی که برچسب زندگی در حاشیه 
شهر را همیشه بر پیشانی و تقدیرشان دارند. گاهی 
از سگ های ولگرد و هاری در امان نیستند و گاهی 
از پشه های مزاحمی که کانون زندگی شان در میان 
فاضلاب ها، نخاله ها، کال ها و کانال هایی است که 

مجاری عبور فاضلاب اند.
سالک،  در خراسان رضوی و شهر مشهد بیماری 
آندمیک )بیماری بومی( است، اما محدوده زندگی 
افراد در مجاورت کانون های سالک، در میزان ابتلا 
به آن مؤثر است. از این رو همه ساله در فصل گرما و 
تابستان درخواست ها و مطالبه های مردمی برای 
رسیدگی به وضعیت این کانون ها در حاشیه شهر 

مشهد بیشتر می شود.
کنان خیابان حسینی محراب در مهرآباد  یکی از سا
درباره وجود فاضلاب رها شده و کال های شست وشو 
نشده ابزار نگرانی می کند. او با اشاره به پشه دنگی که 
اخیرا سبب ابتلای برخی افراد شده است می گوید: 
پشه در مکان هایی که فاضلاب رهاشده وجود دارد، 
رشد می کند. ما نگرانیم که پشه در این محیط زیاد 
شود یا ابتلا به سالک زیاد شود یا خدای نکرده تب 

دنگی بگیریم.
موضوع فاضلاب رهاشده و مشکلات آن در چند 
خیابان مشهد نظیر پنجتن و مهرآباد از جمله موارد 

مطرح شده در پیام های مردمی است.

حاشیه شهر کانون جدی سالک  

پشه آلوده به انگل لیشمانیا در محدوده ای که کانون 
زندگی اش است، افراد و حیوانات را می گزد و بیماری 
را منتقل می کند. کانون هایی که به گفته کارشناس 
یای دانشگاه علوم  لار بیماری های سالک و ما

کی، زمین های  پزشکی مشهد ممکن است معابر خا
بایر، نخاله ها و زباله ها باشد. برای پیگیری این 
مسئله گفت و گویی با کارشناس بیماری های سالک 

و مالاریای دانشگاه علوم پزشکی مشهد داشتیم.
ره  محمدحسن مسعودی در این با
شهر  ر  د لک  سا ی  ر بیما  : ید می گو
مشهد، عموما در حاشیه هایی است 
که بازسازی نشده اند. در هر جا که معابر 
کی، کال، کانال، دپو نخاله و زباله و  خا
ح است.  این موارد باشد سالک مطر
باتوجه به بهسازی هایی که در شهر 
مشهد انجام شده است بیماری سالک 
به حاشیه های شهر منتقل شده است.
ر  ینکــه د ه بــه ا ر شــا ی بــا ا د مســعو
ســال 1381 یــا 1382 اطــراف حــرم مطهــر 
رضــوی یکــی از کانون هــای مهــم ســالک 

کنــون در ایــن کانــون  مشــهد بــود، بیــان می کنــد: ا
آمــار صفــر شــده، چــون بهســازی انجــام شــده اســت. 
در حــال حاضــر ایــن کانون هــا در حاشــیه های شــهر 

مشــهد وجــود دارد.

اقداماتی در مسیر کاهش سالک  

او در ادامه با بیان اینکه در سال های اخیر اقدامات 
مؤثری در زمینه کنترل بیماری سالک انجام شده 
است، اظهار می کند: طبق آمار و اطلاعاتی که داریم، 
سال 1388 موارد سالک از سوی دانشگاه علوم 

پزشکی مشهد 6 هزار مورد شناسایی شده بود که 
این آمار با توجه به اقدامات مناسبی که با همکاری 
دیگر نهادها به ویژه شهرداری، محیط زیست، 
ادارات مختلف، استانداری و فرمانداری انجام شد 

به 819 مورد در سال 1400 رسید.
لک و  ی ســا ی هــا ر س بیما شــنا ر کا
یــای دانشــگاه علــوم پزشــکی  لار ما
مشــهد دلیــل افزایــش 10 تــا 15 درصــدی 
آمار ســالک در ســال 1401 را تمرکز بر روی 
بیمــاری کرونــا بیــان می کنــد و می افزایــد: 
بــا شــروع بیمــاری کوویــد و در اختیــار 
کــز  گرفتــن تمــام منابــع انســانی، مالــی، مرا
ــه در  ــه ک ــام آنچ ــی و تم ــتی درمان بهداش
نظــام ســلامت مطــرح بــود بــرای کنتــرل 
آن، تــا حــدودی در بحــث درمان هــا 
اختلال ایجاد شد و اجتناب ناپذیر  بود،  
ولــی مجــدد جلســات متعــددی بــا ادارات و نهادهــای 
مختلــف گذاشــتیم. آخریــن جلســه در خــرداد بــود 
و تمامــی وظایــف مربــوط بــه نهادهــا ابــلاغ شــد.
مسعودی می گوید: در حال حاضر درباره از بین 
کی،  بردن عوامل زمینه ساز سالک، نظیر معابر خا
کال ها و کانال ها، دپوهای نخاله و زباله و  جمع آوری 

سگ های ولگرد اقدامات خوبی انجام شده است.

محدوده هایی که پردردند  

که هنوز در  مسعودی در پاسخ به این دغدغه 

حاشیه شهر به ویژه در محدوده کشف رود و کال 
سیاسک گلایه های بسیاری درباره ابتلای بچه ها 
و مردم محلی به سالک وجود دارد، می گوید: این 
مسئله کلی است و دست ما نیست. بین بخشداری، 
دهیاری، شهرداری و... مطرح است و محدوده هایی 
از این دست همیشه دردسرساز بوده اند، ولی در 
آنجا هم شهرداری تا حد ممکن همکاری کرده و 

همیشه در اولویت بوده است.
کارشناس بیماری های سالک و مالاریای دانشگاه 
علوم پزشکی مشهد در ادامه بیان می کند: البته در 
مجموع نسبت به گذشته وضعیت سالک در این 
محدوده بهتر شده است. در مرکز بهداشتی درمانی 
خدمات جامع سلامت این محدوده نیز همکاران 
به صورت فعال کار می کنند و پزشک و کارشناس 

هم حضور دارند.

درمان رایگان و پیگیری بیماران  

کز  وی با اشاره به رایگان بودن درمان سالک در مرا
بهداشتی تصریح می کند: درمان به شیوه های 
متعدد انجام می شود. در حال حاضر علاوه بر 
درمان های تزریقی، داروهای کمک کننده ای نیز 
برای تسریع در درمان تجویز می شود. همچنین 
کز بهداشت روند پیگیری درمان نیز صورت  در مرا
می گیرد که فرد مبتلا به صورت مستمر برای درمان 
گر روزی غیبت داشت دلیل عدم  مراجعه کند و ا

مراجعه را پیگیری می کنند.

  در حال حاضر 
علاوه بر درمان های 
تزریقی، داروهای 

کمککنندهای 
نیز برای تسریع 
در درمان تجویز 

می شود 

 روایت مردمی از یک گزارش

ملیحه جهانبخش-ملیحه جهانبخش- چند روز قبل بود که در صفحه صدای مردم گزارشی 

با تیتر »مترو مشهد.گلبهار، اولویت هست بودجه نیست« منتشر شد. 
کن گلبهار هستند  در آن گزارش به دغدغه شاغلان مشهدی که سا
پرداخته شد. نکته مهم و محوری درباره هزینه های رفت  وآمد و صرف 
زمان طولانی برای رسیدن به محل کار یا منزل بود. گرانی اجاره بها  
کن در مشهد را به سمت سکونت  از دیگر مواردی بود که افراد سا
در گلبهار سوق می داد که در ادامه برای شغل خود باید در بین این 
دو شهر در تردد باشند. آن ها  خواستار توسعه خطوط قطار شهری 
مشهد تا گلبهار بودند. انتشار این گزارش با بازتاب های مردمی همراه 

بود که در ادامه گزیده ای از این بازتاب ها منتشر می شود.
 الان دغدغه فقط کشیده شدن مترو نیست. چرا جاده را توسعه 
نمی دهند؟ با این حجم از رفت و آمد مردم میان این دو شهر هنگام 
غروب و ابتدای صبح ترافیک این محدوده بسیار زیاد است. بارها در 

این جاده به دلیل ترافیک تصادف شده است.
 طرح کشیدن مترو از مشهد به گلبهار با این توضیحات و اینکه 

گفته شده بودجه نیست رفت برای بیست سال بعد!
 خدا کند قبل آنکه بازنشسته شویم این طرح راه اندازی شود.

 با این وعده که قرار است مترو کشیده شود خرید خانه در گلبهار 
گر همه هزینه های مسافت و زمان را با هم جمع  اصلا ارزش ندارد. ا
کنید همان مبلغی خواهد شد که یک خانه بسیار کوچک و نقلی 

اجاره کنید.
 الان من متوجه نشدم مترو گلبهار راه اندازی می شود یا نه؟

 نوشته بودند بودجه نیست یعنی حالا حالاها خبری نیست؟
 ده ، بیست یا سی سال بعد

 یک سؤال دارم چرا هر دفعه که خبری از موضوع گلبهار می شود 
یک خبر جدید و تازه برای اجرا وجود ندارد؟

 نگران نباشید مشکلات برطرف خواهد شد.

بخوانید و نظر دهیدبخوانید و نظر دهید

این ستون، شامل دیدگاه های ارسالی مخاطبان  روزنامه 
شهرآراست که از طریق کانال های ارتباطی  به دست ما رسیده است.

و در میدان بوعلی، به سمت تقاطع خیابان خیام،     پــیــاده ر
ک  ودی پــارک علم و فناوری نشست دارد و خطرنا مقابل ور

است. )درخواست نصب علائم هشدار دهنده(  

رگراه شهید چراغچی، شهید    ورق هــای سقف پل هوایی در بز
چراغچی 23 کنده شــده و اقــدامــی بــرای نصب مجدد صورت 

نگرفته است. )درخواست رسیدگی(

ک سازی شعارهای نوشته شده بر روی    شهروند درخواست پا
دیوار در وکیل آباد 13 نبش سروش 7 را دارد. )درخواست اقدام(

ــداول در خــیــابــان راهــنــمــایــی،    ــ ــه ج شــهــرونــد اعـــلام مــی کــنــد ک
راهــنــمــایــی 15 بــا آسفالت اخــتــلاف سطح دارد. )درخــواســت 

پیگیری(

دال روی جوی در خیابان مدرس، نبش مدرس 4 تخریب شده و   
سبب خسارت به خودروها می شود. )درخواست رسیدگی(

پــروژه حق تقدم در خیابان سعدی، نبش تقاطع خیابان امام   
خمینی)ره( تخریب شده است و سبب آسیب به لاستیک خودروها 

می شود.  )درخواست مرمت(

شهروند اعلام کرد بین آسفالت و درز ژوئن روی پل غیرهم سطح   
شهید ناصری در بزرگراه سردار قاسم سلیمانی، فاصله است 
وی آن آلودگی صوتی ایجاد  و  سبب  و از ر و هنگام عبور خــودر
خسارت به لاستیک خودروهای عبوری می شود. )درخواست 

مرمت(

معبر پیاده رو در بزرگراه شهیدچراغچی نرسیده به پل ابوطالب   
از سمت میدان خیام نشست کرده است. )درخواست مرمت(

آسفالت معبر سواره رو در محله امیرآباد، حدفاصل بسیج 2و 4 در   
محدوده زیر پل تخریب و چاله ایجاد شده است. )درخواست 

مرمت(

  الو الو 137137؟؟            

ستون »الو137« صدای شماست که به مرکز ارتباطات مردمی شهرداری 
 مشهد رسیده است تا ما به عنوان رسانه شما،آن را به گوش مسئولان برسانیم 

و از مسئولان خواسته هایتان را  مطالبه کنیم.

پیگیری مردمی

شهرداری

ل � نــا کا 0- شــیب  9 3 5 … 1 4 9
ســطحی  ی  ب هــا آ ی  ر و جمــع آ
ر  ا لــو بو  ، بیــع جه ر ا خو محلــه  ر  د
مهرمــادر 17 مناســب نیســت و آب در 
محــل جمــع می شــود. از شــهرداری 
تقاضــا داریــم کــه نســبت بــه اصــلاح 

کنــد. بولــوار اقــدام 
082…0936- شــهرداری به منظــور  �

حفظ فضا بهتر است دری برای زمین 
ــان هاشــمی مهنه 6،   فوتبــال در خیاب
جنــب بوســتان ایمــان نصــب کنــد. تــا 
جایــی کــه همســایگان و مــردم اطــلاع 
دارنــد ایــن زمیــن ورزشــی و بایــر متعلق 

به شــهرداری اســت.
563…0938- سیســتم تهویــه �

و ســرمایش داخــل ســالن ورزشــی 
خیابــان نمــاز، 1.16 خامــوش اســت. 
 درحالــی  کــه مــردم از ایــن ســالن 
ــودن  ــوش ب ــد و خام ــتفاده می کنن اس
سیســتم تهویــه قطعــا باعــث بیمــاری 

و منتشــر شــدن هــوای آلــوده درون 
تــی بــر  ر ا نظا . چــر ســالن می شــود
ســالن های ورزشــی و نحــوه اداره آن 

؟ نیســت
نظام وظیفه

628…0935- چــرا ســایت بــرای �
درخواســت وام نظــام وظیفــه بســته 
اســت؟ چند ماه قبل بســته بود و  بعد 
ــاز شــد، امــا  ــاره ب کلــی درخواســت دوب
الان کــه قصــد ثبت نــام داریــم دوبــاره 

بســته اســت.
  فراورده های نفتی

اوســو: مدیرعامــل محتــرم شــرکت �
نفــت، در انتهــای خیابــان پورســینا 
پمــپ بنزیــن جدیــدی افتتــاح شــده 
اســت کــه هنــوز بعــد از ایــن همــه مــدت 
نازل هــای ســوخت گیری ایــن پمــپ 
دارای مشــکل اســت و هــر چنــد وقــت 
ل هــا خــراب اســت. چــرا  یکــی از ناز
 بــرای رفــع خرابــی نازل هــا اقدامــی 
نمی شــود؟ متولــی نظــارت کیســت؟

با ما در ارتباط باشید
3   پيامـــک 0 0 0 7 2 8 9
shahraramardom   آی دی روبیکا
0   شماره ایتا، آی گپ و روبیکا 9 0 5 4 6 5 8 0 6 0
Shahraranews@mashhad.ir   رایانامـــه
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سیستم
سرمایشی برخی از 
مینی بوس ها در 
دست تعمیر است

رحمتی|رحمتی| هم زمان با فرارسیدن 

فصلِ گرما، پیام های شهروندان 
درباره فقدان کولر در برخی از 
سیستم های حمل و نقل شهری 
مشهد بیشتر می شود. در این باره شهروندان 
خواستار انعکاس انتقادها و پیشنهادهایشان 
به اتوبوس رانی هستند. شهروندی پیرو همین 
موضوع این چنین نوشت: مینی بوس های زیرنظر 
سازمان اتوبوس رانی بیشتر کولر ندارند یا خراب 
هستند. چرا سازمان اتوبوس رانی تسهیلاتی به این 

شرکت و سایر شرکت های متولی نمی دهد تا از نظر 
تجهیزات تکمیل شوند؟ شهروند دیگری نوشت: 
اتوبوس ر انی باید اتوبوس ها و مینی بوس های 
جدیدی را به مجموعه ناوگان شهری اضافه کند. 
گرما واقعا طاقت فرساست، وقتی ناوگان حمل و نقل 
شهری مجهز به کولر باشد، قطعا مردم بیشتر از آن 
استفاده می کنند و از حجم ترافیک خودروهای 
تک سرنشین نیز کاسته خواهد شد. پیرو  خواسته 
مردم، شهرآرا  این پیام های شهروندان را با سخن گو 
و رئیس اداره روابط عمومی سازمان اتوبوس رانی 

ک  مشهد به منظور پیگیری مطالباتشان به اشترا
گذاشت. عباس اتحادی گفت: از چندی پیش 
حمل و نقل  ن  گا و نا ط  خطو ز  ا خی  بر تعمیر 
شهری آغاز شده است و به دنبال همین موضوع 
مینی بوس های دارای نقص سیستم سرمایشی 
بط  ا و ه ر ر ا د ئیس ا . ر ل تعمیر هستند ر حا د
عمومی سازمان اتوبوس رانی مشهد افزود: این 
مینی بوس ها بعد تعمیر و بهینه سازی، به خطوط 
حمل و نقل شهری بر خواهند گشت و شهروندان 
می توانند با اطمینان خاطر از آن ها استفاده کنند.

روبه رو

نگاه روز

الهام جلایری نیا| حجم زیادی از زباله در ابتدای خیابان 
کوهسنگی15 انباشته شده است و به دلیل گرمی هوا بوی 
این زباله ها آزاردهنده است. این حجم از زباله چرا باید در 

سایه شمشادهای حاشیه بولوار گذاشته شود؟

روابط عمومی هلال احمر: به منظور بهسازی و نوسازی، درصدد واگذاری استخر هلا ل احمر به پیمانکار هستیم

چشمانتظاریبرایبازگشایییکاستخرخاطرهساز
نی  بستا ت تا یحا ز تفر | یکی ا |شهرکی شهرکی

مورد توجه بیشتر افراد، ورزش های 
آبی و حضور در مجموعه های آبی 
است. درهمین راستا تعطیلی مدت دار 
که  حمر  ل ا عه هلا مجمو یر ستخر ز ا
زمانی در آن برووبیایی بوده، از سوی 
گرفت.  شهروندان مورد پرسش قرار 
کنان محله امام خمینی)ره(  یکی از سا
به صدای مردم می گوید: استخر هلال 
احمر که در خیابان رازی واقع شده، 
مدت زیادی است که بدون استفاده 
رها شده است. این شهروند در ادامه 
بیان می کند: این ظرفیت مهم می تواند 
با بازگشایی  حال زائر و مجاور را خوب 
کند. چه ایرادی دارد که مثل گذشته ها، 
در دل خیابان های شهر استخری باشد 

که بچه هایمان مجبور نشوند در این 
دود و دم و گرما به آن سوی شهر بروند؟

تعطیلی مدت دار استخر  

کن  کبــری، یکــی از جوانــان ســا محمــد ا
در محلــه اســت. او موضــوع را این طــور 
ح می کنــد: چــه خــوب می شــود  مطــر
ایــن مــکان تعطیــل شــده، پایــگاه مرکــزی 
بــرای ورزش آبــی بچه هــای محله هــای 
دور و بــر شــود. او در ادامــه می گویــد: 
از کار و شــغل بــرای جوان هــا خبــری 
ــد  ــده و بای ــام ش ــور تم ــازه کنک ــت، ت نیس
بعــد ایــن ماراتــن نفس گیــر علمــی، کمــی 
حــال خودمــان را بــا ایــن ورزش هــای آبــی 
خــوب کنیــم. ای کاش ایــن مــکان بــرای 

نســل مــا هــم احیــا شــود؟

او به استعدادیابی در این فضاها اشاره 
می کند: در چنین محیط هایی است 
زشی شناسایی  که استعدادهای ور
می شوند. پس بهتر است این مجموعه 
را دوباره زنده کنند و با هزینه کم دراختیار 
نوجوان ها، جوان ها و علاقه مندان قرار 

دهند.
سروش شیدایی، مدیر روابط عمومی 
جمعیت هلال احمر خراسان رضوی 
در پاسخ به درخواست شهروندان 
: تعطیلی استخر مربوط به  می گوید
امروز و دیروز نیست و چند دهه است 
که این مجموعه آبی تعطیل شده است.
شــیدایی توضیحاتــی در مــورد ایــن 
اســتخر ارائــه می دهــد: اطــراف ایــن 
اســتخر روبــاز، دیــواری وجــود نــدارد. در 

زمان هــای قدیــم ایــن اســتخر مــورد 
اقبــال عمــوم بــود زیــرا امکانــات شــهری 
کنــون متفــاوت بــود.  او در  آن دوره  بــا ا
مــورد اقدامــات موردنیــاز ایــن مجموعــه 
توضیــح می دهــد: کــف و دیواره هــای 
ایــن اســتخر، بتنــی اســت و حتــی از شــرکت 
ذی ربــط افــراد کارشــناس و خبــره را بــه کار 
گرفته ایــم کــه دور تــا دور آن را اســکن کننــد 
گــر حفــره یــا نشــتی دارد، اصــلاح شــود. تــا ا

هزینه زیاد بازسازی  

مدیر روابط عمومی جمعیت هلال احمر 
خراسان رضوی هزینه راه اندازی و 
مولدسازی این استخر را رقم زیادی 
گذاری  می داند و می گوید: درصدد وا
آن از طریق مزایده به پیمانکار هستیم 

تا ضمن بازسازی و بهسازی این استخر 
همگان از منافع آن بهره مند شوند. از 
سوی دیگر امکان تفریحی ورزشی برای 

شهروندان مهیا شود.
کید دارد که باید کل سیستم،   شیدایی تأ
ستخر  ا ین  ا ت  نا مکا ا و  ت  ا تجهیز

به روزرسانی شود.
مدیر روابط عمومی جمعیت هلال احمر 
خراسان رضوی با اشاره به زمینه قوانین 
و مقررات ساخت یا بهسازی این نوع 
استخرها می افزاید: استخرهای روباز 
شیوه نامه خاص خود را دارند و نباید 
از نظر دورداشت. زمانی که این استخر 
ساخته شد  دور تادور آن باغ بود ، اما 
کنون جای این باغ ها را آپارتمان ها و  ا

ساختمان های اداری گرفته اند.
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